
 

1 
 

Bilag 4: Hvidbog over høringssvar – Svendborg Kommunes Udviklingsstrategi 2023 - 2035 

 

Generelt om høringen:  

• Høringen forløb i perioden 17. april til og med den 12. juni 2023.  
• Offentliggjort i samme periode på plandataDK og Svendborg 

Kommunes hjemmeside. 
• Berørte myndigheder er orienteret pr. mail. 

 

Om hvidbogen:  

Der er modtaget i alt 29 høringssvar til Udviklingsstrategien. 
Høringssvarenes nummerering er af tekniske årsager ikke kronologisk, 
idet høringssvarene til kommuneplanen kommer ind i samme mailboks. 
Hvidbogen gengiver høringssvarene som resumé. Til hvert høringssvar har 
administrationen givet deres bemærkninger samt direktionens forslag til 
ændringer, som indstilles til de respektive fagudvalg. 

Direktionen kan foreslå én eller en kombination af følgende: 

• Høringssvaret giver ikke anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 

• Høringssvaret giver anledning til ændringer. Hvorefter et forslag 
til konkrete ændringer vil være indsat. Det med fed er forslag til 
ny tekst. 

• Taget til efterretning. Det betyder, at Svendborg Kommune har 
noteret sig informationerne i høringssvaret, men høringssvaret 
indeholder ikke ønsker til ændringer.  

 

 

• Høringssvaret overgår til idéer og forslag til den nye 
kommuneplan. I de tilfælde hvor ønskerne er for konkrete til at 
indgå i Udviklingsstrategien, men hvor ønskerne omhandler fysisk 
planlægning, overgår høringssvaret til Idéer og forslag til den nye 
kommuneplan. Høringssvaret vil blive behandlet nærmere i 
hvidbogen til den nye kommuneplan ifm. at Kommunalbestyrelsen 
igangsætter arbejdet med den. 

• Høringssvaret overgår til idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til opdatering af planen for Fremtidens Havn. 
Samme som ovenstående punkt. Derudover overgår høringssvaret 
også til arbejdet med opdatering af planen for Fremtidens Havn. 

 

Alle høringssvarene er desuden vedlagt i deres fulde længde, jf. bilag 3.  
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Høringssvar:   

Der er modtaget i alt 29 høringssvar fra:  

 

6. Frede West, Rantzausminde Havn 
8. Dorte Have 
9. Hanne Jacobsen 
16. Birthe Jørgensen, Rantzausminde Havbadeforening 
19. Lene 
26. Svendborg Event 
30. Birgitte Rubæk 
31. NCC Industry A/S 
35. Stig René Jønstrøm 
36. Formand Johan Heichelmann, Cyklistforbundet afd. Svendborg 
37. Region Syddanmark 
39. Kasper Winther 
43. FAVN Arkitekur og Byggerådgivning 
50. Kristian Hansen 
54. Bent Wiklund /(DN) 
56. Klement Bornebusch 
57. Svendborg Sunds Sejlklub v. Jacob Jensen 
58. Den Sydfynske Idrætsklynge v. Morten Andersson 
63. Helle Wisbech 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
64. Johan Kristensen 
66. SMUC Fonden v. Frederik Ejlers 
68. Jacob Kramer 
69. SESG 
71. Riggerne ApS 
74. Sanne Simonsen 
76. Flemming Schmidt, Danmarks Museum for Lystsejlads 
78. Lars Myrthu-Nielsen 
79. SEF A/S 
80. Michael Grube Andersen 
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Høringssvar til udviklingsstrategien 2023-2035 
 

Kolonne A: 
Høringspart 

Kolonne B: 
Høringssvarets indhold (sammenfatning) 

Kolonne C: 
Administrationens bemærkninger  

Kolonne D: 
Direktionens indstilling til 
behandling af 
høringssvaret 

Kolonne E: 
Indstilles til 
fagudvalget 

6. Frede West, 
Rantzausminde 
Havn 

Rantzausminde Havn ønsker at udvikle havnen med 
legeplads, fitnessområde, grillplads mv. Der gøres 
opmærksom på, at lokalplanen for området gør det 
vanskelig at gennemføre udviklingen. 

Ønsket skal understøtte lokalområdets og 
havnens brugere. Administrationen vurderer 
at ønsket også kan understøtte turismen.  
Ønskerne til Rantzausminde Havn er for 
konkrete til at indgå i Udviklingsstrategien, da 
den er på et overordnet strategisk niveau. 
 
Administrationen anbefaler at høringssvaret 
overgår som idéer og forslag til 
kommuneplanen. I revisionen af 
kommuneplanen kan det undersøges om der 
skal ske tilpasning af kommuneplanrammerne 
for Rantzausminde Havn, for at muliggøre nye 
ønsker og danne grundlag for en ny lokalplan. 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
 

8. Dorte Have Der foreslås, at Svendborg Kommune etablerer en Tiny 
House bydel centralt i Svendborg på Godsbanearealet, på 
området bag ved Toldboden og på Jessens Mole. Boligerne 
skal være små og en nytænkning af byens oprindelige 
bindingsværkskonstruktioner med fokus på Citta Slow, 
bæredygtighed, fællesskab og enkelthed. 

Det er i Udviklingsstrategien besluttet, at der i 
den nye kommuneplan skal arbejdes med 
alternative boformer. Alternative boformer er 
f.eks. Tiny Houses.  
 
Høringssvaret overgår til idéer og forslag til 
den nye kommuneplan, hvor der under 
temaet Bosætning og Lokalområder vil være 
særligt fokus på at understøtte alternative 
boformer samt til opdatering af planen for 
Fremtidens Havn, hvor principper for omfang, 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
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placering og udformning af ny bebyggelse vil 
blive behandlet mere konkret. 
 

9. Hanne Jacobsen Der foreslås, at Svendborg Havn bevares med maritime 
aktiviteter og rekreative muligheder. Forslag om at teater 
og seminarer placeres inde i landet, da deres aktiviteter 
foregår inden i bygningerne og ikke har behov for en 
havnenær placering. 
Ønske om at bevare indsigt og udsigt til havnen og at 
udsigten ikke lukkes med store bygninger. Trafikforhold 
bliver endnu værre. 

I Udviklingsstrategiens vision er det beskrevet, 
at der i 2035 er placeret et teaterhus på 
Frederiksø. 
 
Det er et politisk ønske, at der skal placeres et 
teaterhus og et seminarium på Svendborg 
Havn. Placering af disse funktionerne på 
havnen vil understøtte styrkerne Kultur samt 
Uddannelse. 
 
  

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
 
Kultur- og 
Fritidsudvalget 
 

16. Birthe 
Jørgensen, 
Rantzausminde 
Havbadeforening 

Rantzausminde Lystbådehavn er lokalområdets adgang til 
Sundet, og er gået fra at være forbeholdt sejlere og fiskere 
til også at blive et rekreativt område for lokalbefolkningen. 
 
Rantzausminde Havbadeforening ønsker, at der udarbejdes 
en ny lokalplan/udviklingsplan for hele havneområdet. 
Planen bør skabe plads til alle havnens interessenter. 

Ønsket skal understøtte lokalområdets og 
havnens brugere. Administrationen vurderer 
at ønsket også kan understøtte turismen.  
Ønskerne til Rantzausminde Havn er for 
konkrete til at indgå i Udviklingsstrategien, da 
den er på et overordnet strategisk niveau. 
 
Administrationen anbefaler at høringssvaret 
overgår som idéer og forslag til 
kommuneplanen. I revisionen af 
kommuneplanen kan det undersøges om der 
skal ske tilpasning af kommuneplanrammerne 
for Rantzausminde Havn, for at muliggøre nye 
ønsker og danne grundlag for en ny lokalplan. 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
 

19. Lene Der stilles forslag om at tilgodese den bløde trafik på Østre 
Havnekaj samt åbne for hele havnekajen og en lille 
cykel/gangbro ved Frihavnen til roklubben, så 
Christiansmindestien hænger sammen med den blå kant 
på havne. 

Ønskerne for Østre Havnekaj mm. er for 
konkrete til at indgå i Udviklingsstrategien, da 
den er på et overordnet strategisk niveau og 
overgår derfor til opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
udviklingsstrategien 
 

 



 

5 
 

 
 

Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

26. Svendborg 
Event 
 
 

Svendborg Event ønsker, at strategien har større fokus på 
tiltrækning og bibeholdelse af mange store events inden 
for kultur, maritim, film og meget mere. 
 
Desuden bemærkes blandt at: 
 
• Ordet Kulturhus (side 6 – øverst) bør ændres til 

kulturby, da de vurderer at sidstnævnte favner 
bredere. 

• Strategien bør have mere fokus på sin puls og striben 
af events året rundt 

• Der ønskes større fokus på kultur-, festival- og 
eventturister 

 

Det er overordnet set administrationens 
vurdering, at udviklingsstrategien rummer fine 
muligheder for at prioritere og videreudvikle 
arbejdet med events (signaturprojekt 15, 16 
og 17) i fremtiden. Administrationen foreslår, 
at høringssvaret imødekommes med en nogle 
tekstmæssige justeringer, der understreger 
det gode igangværende arbejde og de 
fremtidige muligheder. 
Ift. til de konkrete bemærkninger: 
Pkt 1: Ordet kulturby kan opleves som 
ekskluderende af lokalområderne. På side 15 i 
afsnittet ”Det vil vi” i bullet 1 anvendes ordet 
kultur-egn. For at ensrette ordvalget og for at 
favne bredere anbefaler administrationen 
derfor at ændre teksten på side 6. 
Pkt. 2: Ønsket imødekommes med de 
foreslåede tekstmæssige ændringer. 
Pkt. 3: Det er administrationen vurdering, at 
signaturprojekterne 15, 16 og 17 
imødekommer ønsket. 
 
 
 

Høringssvaret giver 
anledning til ændringer. 
 
Ændringer: 
På side 5 ændres teksten 
øverst til ”…Mange husker 
Svendborg for events som 
Svend Filmdage og for de 
små, hyggelige oplevelser: 
Den intime jazz-koncert i 
baggården. Akustisk 
akkompagneret fællessang 
på landsbyens lille torv. 
Digtoplæsning i 
bibliotekets have. 
Billedkunst for store og 
små.” 
 
På side 6, kolonne 2 ændres 
teksten øverst til: 
Kultur: Svendborg bliver 
kendt som Danmarks 
bedste kulturegn med et 
mangfoldigt kulturliv i hele 
kommunen. 
 
På side 15 ændres teksten 
under ”Det vil vi” – bullet 3 

Kultur- og 
Fritidsudvalget 
 
Erhverv- og 
turismeudvalget 
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til ”..Vi vil styrke 
synligheden af events, 
kulturaktiviteter og hele 
Svendborgs kulturelle 
brand….” 
 
På side 18 ændres den 
øverste intro-tekst til ”… 
Men vi har grobund for at 
være en attraktiv 
turistdestination hele året 
rundt: Naturen i 
kombination med 
kulturlivets festivaler og 
events, det hyggelige 
provinsbyliv og de lokale 
kulinariske oplevelser giver 
egnen…” 

30. Birgitte Rubæk Overnatningsmuligheder er en mangelvare på det sydlige 
Tåsinge. Der er ønske om at etablere et kursus/retreatsted 
med overnatningsmuligheder i eksisterende 
staldbygninger. Der skal være fokus på fred og ro. Derfor 
ønskes noget af deres arealer omdannet til natur. 
 
Derudover ønskes en udvidelse af Øhavsstien i området 
(det sydlige Tåsinge), hvilket vil give stor værdi. 

Ønskerne understøtter strategiens styrkerne 
”Turisme” og ”Natur”. 
 
Hovedparten af ønskerne er for konkret til at 
indgå i Udviklingsstrategien, da den er på et 
overordnet strategisk niveau. 
 
Dog anbefales det at signaturprojekt 1.II 
udvides med at det f.eks. kan omhandle 
udvidelse af Øhavsstien. 
 
 

Høringssvaret giver 
anledning til ændringer. 
 
Ændringer: 
På side 20 under 
signaturprojekt 1.II 
erstattes teksten med: 
 
 ”… Samtidig skal der 
skabes adgang til kysten og 
vandreruter (fx udvidelse 
af Øhavsstien) med 
opholdsfaciliteter flere 
steder, hvor det ikke 
forstyrrer fuglelivet” 

Teknik- og 
Miljøudvalget 



 

7 
 

 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan. 

31. NCC Industry 
A/S 
 

Med udgangspunkt i Udviklingsstrategi 2023 ser vi 
fortsatte udskibningsmuligheder på Østre Kaj som vitale 
for vores forretning. Vi har de seneste år udskibet bentonit 
1-2 gange pr. år fra vores grav på Tåsinge til eksport til det 
nordiske marked til brug for bæredygtige 
membranløsninger ifm. diverse bassinopgaver. Vi har 
gennem disse år haft et solidt samarbejde med Svendborg 
Havn, og håber dette kan fortsætte i de kommende år med 
udgangspunkt i og hensyntagen til de fremlagte visioner. 

Ønsket er for konkret til at indgå i 
Udviklingsstrategien, da den er på et 
overordnet strategisk niveau og overgår 
derfor til opdatering af planen for Fremtidens 
Havn 
 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
 

35. Stig René 
Jønstrøm 

Vedr. genåbning af Kobberbækken: 
Der forslås, at der anlægges et kombineret 
traktørsted/infocenter i bygninger, som huser 
Rottefælden. Alternativt kan det indrettes i en pavillon. 
Desuden bemærkes, at der ikke bør arbejdes med at skabe 
mulighed for at fisk kan svømme op ad åen, da det kan 
fordyre og udsætte projektet samt at fiskene muligvis ikke 
kan finde åens udløb. 

Ønskerne til Kobberbækken og Rottefælden er 
for konkrete til at indgå i Udviklingsstrategien, 
da den er på et overordnet strategisk niveau 
og overgår derfor til opdatering af planen for 
Fremtidens Havn 
 
 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
 
Teknik- og 
Miljøudvalget 

36. Johan 
Heichelmann, 
Formand for 
Cyklistforbundet 
afd. Svendborg 

Cykelforbundet bemærker, at ideen om en cykelfærge, der 
forbinder Svendborg og Vindeby er god. Desuden 
bemærker forbundet, at strategien bør forholde sig til, at 
den forventede stigning i bilisme på 27% frem mod 2023 
(oplyst på borgermøde om parkeringsstrategi) bør 
begrænses samtidig med, at det ikke ødelægger 
handelslivet i bymidten. Forbundet mener, at den 
forventede stigning i bilismen står i kontrast til strategiens 
temaer om kultur, klimaforandringer, natur og Cittaslow. 
Foreningen foreslår, at afspærre gennemkørsel i bymidten 
på udvalgte steder for at undgå cirkulerende biler. 

Bemærkning om cykelfærge fra Svendborg til 
Vindeby tages til efterretning. 
 
Administrationen anerkender at der er behov 
for et fokus på den stigende bilisme samt at 
sikre at fremtidens bilisme ikke forringer 
oplevelsen af bymidten og dens aktiviteter. 
 
Temaet mobilitet har ikke være politisk 
prioriteret som et fokusområde i 
Udviklingsstrategien, hvorfor administrationen 

Taget til efterretning. 
 
Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 
 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
 
Erhvervs- og 
Turisme-
udvalget 
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ikke anbefaler at det indarbejdes i 
Udviklingsstrategien på nuværende tidspunkt. 
 
Problematikken omkring stigende bilisme og 
hvordan det skal håndteres i Svendborg kan 
adresseres i en mobilitetsplan.  
 
Det er i gældende Kommuneplan 2021-2033 
og i Klimahandleplanen besluttet, at der skal 
udarbejdes en mobilitetsplan. Arbejdet med 
en mobilitetsplan afventer at der afsættes 
budget til en mobilitetsplan. 

37. Region 
Syddanmark 

Regionen bemærker, at Udviklingsstrategien hænger godt 
sammen med Regionens høringsforslag til ny Regional 
Udviklingsstrategi 2024-2027. 

Regionens bemærkning tages til efterretning. Taget til efterretning. Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 

39. Kasper Winther Få de naturlige åløb og fremspring tilbage igen, bør de ikke 
gemmes væk i rør osv. under jorden. Der bør laves flere 
grønne områder i byen og i centrum, idet mange flere 
træer kan give naturlig skygge og hygge inde i byen. 
 
Miljøvenlig teknologi bør bruges mere i byen. Når gadelys 
skal skiftes, så skift til lys med solceller og/eller en 
vindpropel. 
 

Ønsket om at tilbageføre rørlagte vandløb til 
terræn er i tråd med signaturprojekt ”3 
Genåbning af Kobberbækken – 
klimatilpasning, naturgenopretning og 
bynatur”. 
 
Ønsket om flere grønne områder i byen er i 
tråd med udviklingsretningerne under ”Natur 
– det vil vi” punkt 1, 2 og 5. 
 
Ønsket om indkøb af miljøvenlig teknologi er 
ikke politisk prioriteret som et fokusområde i 
Udviklingsstrategien, hvorfor administrationen 
ikke anbefaler at det indarbejdes i 
Udviklingsstrategien. 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
 
Teknik- og 
Miljøudvalget 

43. FAVN Arkitekur 
og Byggerådgivning 

Kvittere for et godt borgermøde og for omsorgen ifm. 
udviklingen af havnearealerne. 

Udviklingsstrategien sætter en overordnet 
udviklingsretning for havnene herunder 
Svendborg Havn. 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
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Der findes en del eksempler på, at transformation af 
havneområder nemt kan resultere i nye bebyggelser, der 
ikke kommer den almindelige bruger af byen til gavn, eller 
den pågældende bys historie og arkitektur til gode. 
 
Det ønskes at Svendborg Kommune på Østre Havn 
bibeholder så meget af den eksisterende bygningsmasse 
som overhovedet muligt og finder ny anvendelser. 
 
Selv bygninger som nogen finder grimme, skal blive 
stående i samme ånd. 
 
Ift. bæredygtighed en meget simpel tommelfingerregel: 
Det mest bæredygtige byggeri er det, du ikke bygger. Og 
det er egentlig bare klimagevinsten. 
 
Den historiske og kulturelle gevinst er næsten umålelig og 
uvurderlig. 
 
Visualiseringer vedlagt høringssvaret. 
 

Udviklingsstrategiens udviklingsretning 
vurderes at understøtte ønsket i 
høringssvaret. 
 
I Udviklingsstrategien på side 13 står følgende 
udviklingsretning under det vil vi:  
”Vi vil styrke havnenes særlige maritime 
kulturarv som en vigtig del af Svendborg-
egnens identitet og historie. Det skal blandt 
andet ske gennem bevaring, genanvendelse, 
samarbejder og aktiv formidling”. 
 
For de mere konkrete forslag ang. bevaring 
mm. overgår de til arbejdet med opdatering af 
planen for Fremtidens Havn. 

 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

50. Kristian Hansen Det ønskes, at de nye og meget eksponerede bebyggelser 
på Svendborg havn, ikke blot lever op til dansk standart for 
bæredygtigt byggeri - men sætter helt nye standarter. 
Ideen om større færger og mere trafik på havnen strider 
mod vores forpligtigelser ift. grøn omstilling. 
En større opmarchplads og flere biler konflikter med 
planerne om et rekreativt og mangfoldigt område med 
plads til bløde trafikanter. Frederiksø og til en vis grad 
Jessens Mole og træskibshavnen på vej i en rigtig 
spændende retning. Med en forkert håndtering af 
trafikken vil projektet kunne miste sin sammenhæng og 
blive spoleret. 

Ønsket om at fokusere på bæredygtighed og 
den grønne omstilling understøtter målene i 
Klimahandlingsplanen 2022. Det vurderes at 
udviklingsretningerne på Udviklingsstrategiens 
side 13 rummer denne hensigt, hvilket kan 
tydeliggøres ved eksplicit at nævne 
bæredygtighed. Samtidig er bæredygtighed et 
omdrejningspunkt for opdatering af planen for 
Fremtidens Havn og bliver belyst og undersøgt 
i den tilhørende miljøvurdering til planen. 
 

Høringssvaret giver 
anledning til ændringer. 
 
Ændringer: 
På side 13 erstattes bullet 
nr. 3 i afsnittet ”Det vil vi” 
med:  
 
Vi vil videreudvikle 
Svendborg Havn i samspil 
mellem bl.a. erhverv, 
uddannelser og havnens 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 



 

10 
 

 
Der bør være fokus på den grønne omstilling. 
Når der etableres nye ejendomme på Svendborg Havn, bør 
husene interagere med sin omgivelser. Sted og tagetager 
bør være offentligt tilgængeligt og husenes funktion bør 
afspejle en konstruktiv sammenhæng med beliggenheden. 
Et eksempel kunne være at "Baggårdsteatret" kom til at 
hedde "Havneteatret" og at de forpligtigede sig til at 
bearbejde maritime temaer i en vis mængde af deres 
forestillinger. At UCL forpligtigede sig på sejladsaktiviteter 
osv.  
 
Sørg for hele tiden at have fokus på at skabe en havn, hvor 
alle arealer, bortset fra værftet, opleves tilgængelige. 
Forbindelsen mellem færgehavnen og gasværkskajen er 
oplagt. 

En af Udviklingsstrategiens udviklingsretninger 
”Det vil vi” under styrken ”Natur” på side 11 
står: 
 
”Vi vil give alle en let og tryg adgang til 
naturen i hverdagen både på landet og i 
byerne. Det skal ske i respekt for sårbar natur. 
Byerne skal have grønne oaser med fælles 
adgang.” 
 
Det er hensigten at denne udviklingsretning 
også omfatter adgang til og forbindelser langs 
med kysterne både i og uden for byerne. Det 
det er afgørende for at borgere og besøgene 
har mulighed for at opleve naturen ved 
sundet. Dette kan fremgå mere tydeligt af 
udviklingsretningen. 
 
De mere konkrete forslag ang. havnens 
udvikling vil indgå i det videre arbejde med 
opdateringen af planen for Fremtidens Havn. 
 
 

historiske bygninger for at 
sikre et attraktivt miljø, en 
god balance mellem nyt og 
gammelt og fokus på 
bæredygtighed i bygge- og 
anlægsprojekter.  
 

På side 13 erstattes bullet 
nr. 4 i afsnittet ”Det vil vi” 
med:  
 
Vi vil styrke havnenes 
særlige maritime kulturarv 
som en vigtig del af 
Svendborg-egnens 
identitet og historie. Det 
skal blandt andet ske 
gennem bevaring, 
bæredygtig 
genanvendelse, 
samarbejder og aktiv for-
midling.  
 
På side 11 erstattes bullet 
nr. 2 i afsnittet ”Det vil vi” 
med:  
 
Vi vil give alle en let og tryg 
adgang til naturen i 
hverdagen både på landet 
og i byerne, langs kyster og 
kajer. Det skal ske i respekt 
for sårbar natur. Byerne 
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skal have grønne oaser 
med fælles adgang. 
 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

54. Bent Wiklund  
v/ DN (Dansk 
Naturfrednings-
forening) 

DN Svendborg ønsker med høringssvaret at påpege de 
selvmodsigelser, som visionen indeholder, og komme med 
konkrete forslag til de handlingsplaner, som visionerne skal 
føre frem til. DN Svendborg kommenterer på to af 
styrkerne; Natur og Turisme. 
 
Derudover kommenterer DN Svendborg på oplæg til 
Kommuneplan 2024. 
 
Udviklingsstrategi, Natur: 
Naturen er afgørende for vores eksistens, hvilket 
politikerne undervurderer i strategien samt naturens 
mangel på plads. Der skal også gøres rede for, i hvilke 
omfang målene i Kommuneplan 2021-2033 nås med den 
gældende planlægning og førte politik. 
Svendborg Kommune har kun 5% beskyttet natur, hvilket 
er mindre end resten af Fyn og landet. Der lægges op til 
øget biodiversitet og sammenhæng i naturen, især i 
kystnære og marine områder. DN Svendborg påpeger, at 
Udviklingsstrategien dog kun fokuserer på seks 
signaturprojekter, som sandsynligvis ikke vil forbedre 
biodiversiteten markant. 
DN Svendborg undrer sig over, at kommunen ikke i højere 
grad tager fat i de gode forslag, der er 

Udviklingsstrategi, Natur: 
På side 10 i udviklingsstrategien, er vi helt 
enige i, at naturen er meget vigtig for os som 
mennesker og at den behøver mere plads: 
Naturen giver gode mødesteder for 
fællesskaber og er et vigtigt element i et sundt 
og rigt liv. Desuden inspirerer naturen os i 
vores kunst- og kulturliv, i gastronomien og 
meget andet. Naturen er en væsentlig del af 
vores lokale identitet og muligheder. Naturen 
er dog under pres og mangler plads. Mange af 
naturarealerne er små, artsfattige og de ligger 
spredt. Det har vi særligt fokus på i vores 
fremtidige udvikling. 
 
Det findes desuden som konkrete projekter i 
Signaturprojekt 1, 2 og 3, som alle har fokus 
på at give naturen mere plads og øge 
biodiversiteten. 
 
De forslag der henvises til fra 
biodiversitetsrapporten, vil der blive arbejdet 
videre med i den forestående revidering af 
planen Natur og Friluftsliv. 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan. 

Plan- og 
Lokalsamfundsu
dvalget 
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præsenteret i biodiversitetsrapporten og i de mange 
konkrete projektforslag, som DN Svendborg gennem 
de seneste år har fremsendt som led i Grønt Danmarkskort 
til udvikling af kystnær natur og øget 
biodiversitet i kommunen. 
 
Problemet er også manglen på økonomisk investering i 
naturen, da kommunen kun brugte 75 kr. pr. borger på 
natur i 2022 sammenlignet med landsgennemsnittet på 
158 kr. DN Svendborg opfordrer til en mere helhjertet 
indsats for at øge biodiversiteten og skabe mere plads og 
sammenhæng i naturen – hvor til der prioriteres den 
nødvendige økonomi. 
 
DN Svendborg påpeger, at fokus på synergier mellem 
forskellige arealinteresser kan være problematisk, da det 
ofte er naturen, der bliver ofret for erhvervsinteresser. 
Beskyttelse og udvidelse af natur bør prioriteres, især hvor 
der findes værdifuld, sårbar eller truet natur. Der ønskes 
også øget formidling om naturen. 
 
Udviklingsstrategi, Turisme: 
Naturen er afgørende for turismen, men der er en konflikt 
mellem at bevare naturen og ønsket om fritidsaktiviteter 
og turisme. DN Svendborg håber, at kommuneplanen 
revideres med afsæt i grundige analyser og i samarbejde 
med interessenter herunder DN. Der er behov for bedre 
regulering af friluftsaktiviteter for at minimere forstyrrelser 
af dyreliv. DN Svendborg prioriterer at lade naturen 
udfolde sig på egne vilkår og skabe betingelser for øget 
biodiversitet i store sammenhængende områder med 
prioritet for naturen. 
 

 
Vi er glade for de konkrete projektforslag vi 
modtager fra DN Svendborg og de indgår i 
arbejdet, når vi planlægger for naturen i 
denne, kommuneplanen og andre planer. 
 
I forhold til udvikling af kystnær natur, så 
fremgår det af Signaturprojekt 1, II. At 
Svendborg Kommune vil arbejde med at sikre 
oversvømmelsestruet, værdifuld kystnatur og 
sikre muligheden for at disse naturområder 
kan udvikle sig ind i landet. 
 
I forhold til økonomi, så er det 
administrationens opgave at få mest mulig 
natur, for de penge vi har til rådighed. 
 
Vedrørende synergier mellem forskellige 
arealinteresser, så er fokus i 
signaturprojekterne at udvide og 
sammenbinde eksisterende natur, at udlægge 
nye arealer, skabe mere vild natur, 
klimatilpasse, naturgenoprette og formidle 
natur. I mange af disse projekter er vi 
afhængige af et samarbejde med velvillige 
lodsejere, som kan have erhvervsinteresser 
også. Men fokus er på naturen.  
 
I forhold til formidling, så har Signaturprojekt 
4 og 12 begge fokus på formidling af natur. 
 



 

13 
 

Natur, Klima og vedvarende energi: 
Svendborg Kommune vil opføre 6 vindmøller og 2 
solcelleanlæg og har sendt dem i høring. Formålet med 
høringen er at give berørte borgere og interessegrupper 
mulighed for at stille spørgsmål i planlægningsfasen. Dog 
er offentligheden ikke blevet inddraget i placeringen af 
anlæggene, da det er blevet besluttet politisk. 
DN Svendborg foreslår at placering, skal ske ved 
inddragelse af borgere, interesseorganisationer, andre 
myndigheder fl. i en åben proces. 
 
Landskabsanalyse 
Det er overraskende at læse landskabsanalysen for Ellerup 
Moræneflade, der rummer et helt forældet natursyn, som 
blokerer for tiltag for at forbedre biodiversiteten men også 
for placering af nødvendige VE anlæg. Her er ikke tale om 
et landskab med store naturværdier, men om et 
landbrugslandskab, hvor de fleste naturelementer er 
fjernet. 
 
DN Svendborg foreslår, at der i forbindelse med 
Kommuneplan 2024 udarbejdes nye landskabsanalyser, 
som tager udgangspunkt i et nutidige natursyn. Vi har brug 
for et natursyn, hvor udbygning af VE-anlæg bidrager 
positivt til både grøn energiproduktion og øget 
biodiversitet. 
 
Naturtiltag og ændret byudvikling ved Gudbjerg 
I solcelleprojekter ønsker DN Svendborg at man samtidig 
øger naturværdier og biodiversitet i lokalområdet. DN 
Svendborg foreslår et naturgenopretningsprojekt vest for 
solcelleanlægget i Gudbjerg, for at give borgerne bedre 

Det vurderes samlet, at 
opmærksomhedspunkterne fra DN’s 
høringssvar er tænkt ind i udviklingsplanen. 
 
Udviklingsstrategi, Turisme: 
Det er rigtigt at der kan være en konflikt 
mellem at bevare naturen og imødekomme 
ønsker om fritidsaktiviteter og turisme. Det er 
vigtigt at finde en balance, der tillader folk at 
nyde naturen og samtidig beskytte og bevare 
den. Regulering af friluftsaktiviteter kan være 
nødvendigt for at minimere forstyrrelser af 
dyreliv. Dette kan omfatte begrænsninger på 
visse områder eller tider, indførelse af stier 
eller afmærkede områder til bestemte 
aktiviteter og oplysning til besøgende om 
vigtigheden af at respektere og beskytte 
naturen. 
Naturbevarelse og turisme er ikke 
nødvendigvis modsatrettede. Bæredygtig 
turisme, der respekterer og beskytter naturen, 
kan være en kilde til udvikling for 
lokalsamfundene. Ved at promovere ansvarlig 
turisme og oplyse besøgende om vigtigheden 
af at bevare naturen, ønsker vi, hvor det er 
hensigtsmæssigt, at skabe en positiv synergi 
mellem turisme og naturbevarelse. 
 
Natur, Klima og vedvarende energi: 
Svendborg Kommune har i løbet af 2022 til 
januar 2023 afholdt åbne ansøgningsrunder 
hvor alle lodsejere og opstillere har kunne 
indsende ansøgninger på arealer til opsætning 
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adgang til bynær natur. Projektet omfatter etablering af en 
naturpark med sø og stisystemer. 
 
DN foreslår at opgive boligområdet på kirkens jord og 
erstatte det med boligudbygning nord for Præstemarken. 
 

af solcelle- og vindmøller. Efter den endt 
ansøgningsrunde har der været afholdt et 
åbent borgermøde hvor det var muligt at 
kommentere på de indsendte ansøgninger og 
placeringer. Administrationen har derefter 
vurderet og prioriteret de indkomne 
ansøgninger. Der er blevet igangsat 
foroffentlighedsfase for to VE-projekter hvor 
der har været afholdt høring og borgermøde, 
hvor det har været muligt at komme med 
idéer, forslag og kommentarer til de konkrete 
placeringer.  
 
 
Landskabsanalyse, naturtiltag og ændret 
byudvikling ved Gudbjerg: 
Ønskerne retter sig mod kommuneplanen og 
administrationen anbefaler at høringssvaret 
bliver behandlet i hvidbog for forudgående 
høring for Kommuneplan 2024. 
 

56. Klement 
Bornebusch 

En sammenhængende tilgængelighed ønskes og at det 
indtænkes i alle strategier.  
Det er ikke nok, at de enkelte områder er attraktive, der 
skal også være sammenhæng imellem dem. F.eks. er 
strækket fra Den blå Lagune til Svendborg Roklub ikke den 
spændende tur langs havnen med udsigt til Sundet og 
Værftsøen det kunne være, fordi et stykke langs 
Valsemøllen er afspærret. I stedet skal man selv finde ud af 
den meget ucharmerende Christiansvej og går glip af den 
lille jollehavn. 
 

En af Udviklingsstrategiens udviklingsretninger 
”Det vil vi” under styrken ”Natur” på side 11 
står: 
 
”Vi vil give alle en let og tryg adgang til 
naturen i hverdagen både på landet og i 
byerne. Det skal ske i respekt for sårbar natur. 
Byerne skal have grønne oaser med fælles 
adgang.” 
 
Det er hensigten at denne udviklingsretning 
også omfatter adgang til og forbindelser langs 

Høringssvaret giver 
anledning til ændringer. 
 
Ændringer: 
På side 11 erstattes bullet 
nr. 2 i afsnittet ”Det vil vi”:  
 
Vi vil give alle en let og tryg 
adgang til naturen i 
hverdagen både på landet 
og i byerne, langs kyster og 
kajer. Det skal ske i respekt 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
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Der ønskes at man i fremtidige projekter medtænker, at 
byen skal være attraktiv at færdes i og at behagelige og 
smukke gå- og cykelture medtænkes i alle projekter og at 
forholdene i hvert fald ikke forringes. 

med kysterne både i og uden for byerne. Det 
det er afgørende for at borgere og besøgene 
har mulighed for at opleve naturen ved 
sundet. Dette kan fremgå mere tydeligt af 
udviklingsretningen. 
 
De konkrete forslag om bedre forbindelse 
langs havnen er i fokus i projektet ”Den Blå 
Kant”, som vil indgå i det videre arbejde med 
opdateringen af planen for Fremtidens Havn. 
 
Hvad angår de konkrete forslag til bedre 
forbindelser langs med havnen, anbefaler 
administrationen, at de overgår til opdatering 
af Udviklingsplanen for Fremtidens Havn. 

for sårbar natur. Byerne 
skal have grønne oaser 
med fælles adgang. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

57. Svendborg 
Sunds Sejlklub v. 
Jacob Jensen 

Bifalder strategi og vision. 
 
Svendborg Sunds Sejlklub er meget interesseret i at indgå 
aktivt i en videre dialog om de konkrete muligheder for at 
udvikle arealerne omkring Rantzausminde Havn og 
Strandgården til fremme af sejlsportsmæssige 
perspektiver, der støtter aktivt og konkret op om 
Svendborg Kommunes Udviklingsstrategi. 

Administrationen anbefaler at høringssvaret 
overgår som idéer og forslag til 
kommuneplanen. I revisionen af 
kommuneplanen kan det undersøges om der 
skal ske tilpasning af kommuneplanrammerne 
for Rantzausminde Havn, for at muliggøre nye 
ønsker og danne grundlag for en ny lokalplan. 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 

58. Den Sydfynske 
Idrætsklynge 
 
 

Medlemmerne i Den Sydfynske Idrætsklynge ønsker, at der 
i udviklingsstrategien sættes fokus på en videreudvikling af 
de mange gode erfaringer med koblingen mellem 
bevægelse, idræt og uddannelse, som klyngens 
medlemmer, sammen med kommunen, har skabt siden 
etableringen i 2004. 
  

Administrationen anerkender det store 
arbejde og de mange erfaringer i Den 
Sydfynske Idrætsklynge og foreslår, at temaet 
indarbejdes i beskrivelsen af styrken ”Kultur”, 
og at der tilføjes en udviklingsretning under 
”det vil vi”. 

Høringssvaret giver 
anledning til ændringer. 
Ændringer: 
I introduktionen af styrken 
Kultur (side 14) tilføjes 
følgende: 
• ”Svendborgs kultur- og 

fritidsliv er 
mangfoldigt…” 

Kultur- og 
Fritidsudvalget 
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Konkret anbefales følgende tilføjelse til 
udviklingsstrategien for Svendborg Kommune - under 
afsnittet det gode liv (s.14): 
  
• Fortsat at udvikle og støtte op om de 

bevægelsesinitiativer, der kendetegner Svendborg 
Kommune indenfor foreninger, dagtilbud, skole og 
uddannelse 

• Fortsat at bruge aktive fællesskaber til at styrke 
borgernes trivsel, både fysisk og mentalt 

• At udvikle nye tiltag, der sikrer en endnu bredere 
adgang til bevægelse for alle positioner i samfundet for 
derigennem at styrke såvel udviklingen i Svendborg 
som borgernes sundhed og trivsel 

• ”…lokale læseklub, 
fællesskaberne i 
idrætsforeninger, 
intimiteten…” 

• ”Kultur- og fritidslivet 
drives…” 

• ”Derudover er det 
kulturelle vækstlaget 
enestående…” 

• ”Mange talenter 
klækkes i Svendborg, 
hvor der er rige 
muligheder for at 
forløse sit fulde 
potentiale. Der er 
både plads…” 

• ”Vi spiller hinanden 
gode. Det gør vi blandt 
andet med et 
nyetableret 
kommunikationsnetvæ
k… kommune og med 
et klyngesamarbejde, 
hvor vi sammen 
udvikler og driver 
aktive idræts- og 
bevægelsesfællesskab
er.” 

• ”Som kommune 
understøtter vi de 
kulturelle kræfter og 
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det frivillige 
foreningsliv, hvor de 
spirer…” 

• ”…fokus på den 
kulturudvikling…” 

• ”…Frederiksø. Det 
samme gør vores 
stærke foreningsliv og 
talentudviklingsarbejd
e, når atleterne vinder 
guld, eller vores 
bysbørn optræder på 
landsholdene.” 

 
I afsnittet ”Det vil vi” under 
styrken Kultur (side 15) 
tilføjes et nyt punkt: 
  
Vi vil fortsætte udviklingen 
af de bevægelses-
initiativer, der 
kendetegner Svendborg 
Kommune, og på den 
måde bruge aktive 
fællesskaber til at styrke 
borgernes trivsel, både 
fysisk og mentalt. 

60. Dorte Staffen 
Andersen – Kultur 
for flere 
 
 

Der opfordres til, at kommunen prioriterer kultur-arbejdet 
mellem til de traditionelt set mere sociale indsatser og 
kommunens øvrige kulturelle områder med henblik på at 
sænke barriererne for kulturdeltagelse og øge 
mangfoldigheden. Helt konkret foreslås: 

Kommunen driver i udgangspunktet ikke 
kulturtilbud udover de lovpligtige (musikskole, 
ungdomsskole og bibliotek). Hvis kulturaktører 
ønsker at oprette et tilbud som beskrevet, 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 

Kultur- og 
Fritidsudvalget 
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”Etablering af et fleksibelt og tilgængeligt kommunalt-ejet 
værksted, der kan rumme udfoldelse af kreative fag, 
undervisning og fællesskab for borgere med forskellige 
psykiske sårbarheder og andre udgrænsede grupper – og i 
dynamisk kontakt med kommunens øvrige kulturliv.” 

henvises til kulturpolitikken ”Kulturløftet” og 
de almindelige støttestrukturer. 
 

     
63. Helle Wisbech Kloden kalder på at vi fremmer bæredygtigt og 

klimavenligt byggeri, herunder byggeri af Små Huse. Målet 
er at give alle borgere mulighed for at vælge en bæredygtig 
livsstil. 
 
Svendborg kommune bør arbejde på at indhente viden og 
erfaringer fra forsøg, projekter og forskning om små huse 
samt presse på for at byggeri af små huse lovliggøres 
blandt i bygningsreglementet. 
 
Forslag til placeringer er landejendomme, villakvarterer og 
områder, der stilles til rådighed af Svendborg kommune. 

-  

Det er i Udviklingsstrategien besluttet, at der i 
den nye kommuneplan skal arbejdes med 
alternative boformer. Alternative boformer er 
f.eks. Tiny Houses (små boliger). 
 
Høringssvaret overgår til idéer og forslag til 
den nye kommuneplan, hvor der under 
temaet Bosætning og lokalområder vil være 
særligt fokus på at understøtte alternative. 
 
Planloven og bygningsreglementet er 
lovgivning som Svendborg Kommune ikke kan 
ændre. Svendborg Kommune gør aktivt 
styrelserne opmærksomme på 
begrænsningerne i planloven og i 
bygningsreglementet i forhold til at muliggøre 
byggeri af små huse. 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 

64. Johan 
Kristensen 

I tråd med planerne for "den grønne kile" (fra Krøyers Have 
til vandet) påpeges, at det er vigtigt at området bag 
Fremtidsfabrikken bliver et grønt og rekreativt område a 
laprøveparken. Så bindes by og havn sammen. Dette ligger 
også i tråd med den generelle strategi om at binde by og 
havn sammen. 
 

I to af Udviklingsstrategiens 
udviklingsretninger ”Det vil vi” under styrken 
”Natur” på side 11 står: 
 
• Vi vil have mere biodiversitet både på land, i 
vand og i byerne - i eksisterende områder og i 
nye. For at øge biodiversitet vil vi pleje den 
eksisterende natur, vi vil give naturen mere 
plads og skabe mere sammenhængende 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
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Med Jessens Mole 4 er adgangen og forbindelsen blev 
hæmmet: Derfor er det vigtigt, at offentlig adgang fortsat 
bevares bag Fremtidsfabrikken. 

natur. Især de kystnære områder og den 
marine natur skal udvikles. 
 
• Vi vil give alle en let og tryg adgang til 
naturen i hverdagen både på landet og i 
byerne. Det skal ske i respekt for sårbar natur. 
Byerne skal have grønne oaser med fælles 
adgang. 
 
Ønsket om at skabe grønne, rekreativt og 
offentlig område i byerne er et af 
fokusområderne i Udviklingsstrategien. 
 
I forhold det konkrete ønske om et grønt, 
rekreativt og offentligt område bag ved 
Fremtidsfabrikkerne er det for konkret til at 
indgå i Udviklingsstrategien, og overgår derfor 
til kommuneplanen.  
 

66. SMUC Fonden 
v. Frederik Ejlers 

SMUC Fonden påpeger, at det fremlagte svarer til de 
planlægningsmæssige forudsætninger for udviklingen af 
det nye SIMAC og de har derfor ingen principielle 
bemærkninger. 
 
Konkret bemærkes følgende:  
 
Genåbning af Kobberbækken 
Genåbningen vil tilføre området stor rekreativ og 
landskabelig værdi. Ved genåbningen bør det overvejes at 
opstemme bækken for at holde vandspejlet tæt på 
terrænet og undgå en stor terrænforskel på 2 til 3 meter. 
 
Handleplan for den Blå Kant 

I forhold den de konkrete ønsker for 
Kobberbækken og højvandssikring er det for 
konkret til at indgå i Udviklingsstrategien.  
 

Den første del af 
høringssvaret tages til 
efterretning. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
 
Teknik- og 
Miljøudvalget 
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SIMAC-bygningen er beskyttet mod højvande med tiltag 
inden i bygningen. Da fremtidens omfang og hyppighed af 
højvande er ukendt, bør der over tid gives mulighed for at 
etablere "støttepunkter" som f.eks. mobile diger for at 
beskytte bygningen og andre ejendomme. 

68. Svendborg 
Gymnastikforening 

Svendborg Gymnastikforeninger ønsker, at der i højere 
grad sættes fokus på idræt og bevægelse, der gennem de 
sidste mange år har været en central del af Svendborgs 
DNA. Med det fraværende fokus frygter man, at erfaringer, 
kompetencer og investeringer ikke bruges aktivt fremover. 
Konkret bakker man op om den foreslåede formuleringer 
indsendt af medlemmerne i Den Sydfynske Idrætsklynge 
(nr. 58) 

Der henvises til svaret i punkt 58. Høringssvaret giver 
anledning til ændringer. 
 Der henvises til svaret i 
punkt 58. 

Kultur- og 
Fritidsudvalget 

69. Svendborg 
Erhvervsskole og 
Gymnasier 

Vedr. det maritime. 
Der ønskes at strategien sætter fokus på den landbaserede 
maritime industri i Svendborg under Netx Gen Robotics. 
 
Desuden bemærkes at det i forbindelse med Large 
Structure Production projektet på Lindø er sandsynligt, at 
flere lokale, maritime virksomheder vil vækste som 
væsentlige underleverandører. Der foreslås, at dette fokus 
kunne fremhæves i den indledende tekst samt i Det vil vi og 
Fakta. 
 
Vedr. Uddannelse 
Svendborg Erhvervsskole og Gymnasier ønsker et mere 
tydeligt fokus på behovet for arbejdskraft til lokale 
offentlige og private arbejdspladser evt. med en tilføjelse 
til afsnittet ”Det vil vi”. 
 
Det påpeges også, at der er faktuelle fejl i afsnittets 
faktaboks, hvor ikke alle de oplistede uddannelser er 

Høringssvaret giver anledning til 
ændringsforslaget i næste kolonne. Pointen 
omkring NextGen-projektet er fint beskrevet 
både under ’Det vil vi’ og ikke mindst i 
signaturprojektet s. 21. 
 
Administrationen vurderer, at 
sammenhængen mellem uddannelse og 
erhverv omkring rekruttering og arbejdskraft 
er tilstrækkelig beskrevet i 
udviklingsstrategien som overordnet 
strategisk dokument, og vurderer det 
passende, at det er yderligere konkretiseret i 
Erhvervspolitikken.  
 
 

Høringssvaret giver 
anledning til ændringer. 
 
Ændringer: 
I faktaafsnittet på s. 13 
erstattes bullet nr. 4 med: 
 
SIMAC, Svendborg 
Søfartsskole, Maersk 
Training og SESG uddanner 
unge til fremtidens 
bæredygtige skibsfart. 
 
 
På side 17 i faktaboksen 
erstattes bullet 4 med 
teksten: 
”… I Svendborg kan man 
tage forskellige 
uddannelser, fx:” 

Erhvervs- og 
turismeudvalget 
 
 
Børne-, Unge- 
og Uddan-
nelsesudvalget 
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erhvervsuddannelser, og hvor der med fordel kan tilføjes 
andre samfundsbærende erhvervsuddannelser. 

 
  

71. Riggerne ApS Østre kaj, der i øjeblikket huser DLG, bør forblive et 
erhvervsområde for havnerelaterede virksomheder og 
maritime aktiviteter. 
 
Svendborg Kommune bør fokusere på at imødekomme nye 
maritime erhverv såsom lystbåde og mindre erhvervsskibe. 
Området bør inkludere bygninger til vedligeholdelse, 
opbevaringshaller til både og en stor åben plads til 
vinteropbevaring. Kajkanten holdes fri i samme afstand 
som nuværende. Moderne krananlæg, vaskefaciliteter og 
nødvendig infrastruktur bør tilbydes. Bevarelsen af de 
gamle pakhuse kan eventuelt fungere som et centralt 
kontor for virksomheder, sejlklubber og 
havneadministrationen. 

I to af Udviklingsstrategiens 
udviklingsretninger ”Det vil vi” under styrken 
”Det maritime” på side 13 står: 
 
• Vi vil være førende som maritimt 
kraftcenter: Et tæt samarbejde mellem 
kommune, uddannelser og erhverv med 
særligt fokus på autonom kystnær skibsfart. 
 
• Vi vil videreudvikle Svendborg Havn i samspil 
mellem bl.a. erhverv, uddannelser og havnens 
historiske bygninger for at sikre et attraktivt 
miljø og en god balance mellem nyt og 
gammelt. 
 
Ønsket om at understøtte og fokusere på det 
maritime og de maritime erhverv er et af 
fokusområderne i Udviklingsstrategien. 
 
De konkrete ønsker for anvendelsen og 
disponeringen af Østre Kaj er for konkrete til 
at indgå i Udviklingsstrategien og overgår 
derfor til arbejdet med kommuneplanen og til 
opdatering af planen for Fremtidens Havn.  

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

Plan- og 
Lokalsamfundsu
dvalget 

74. Sanne 
Simonsen 

Kunja Økofællesskab ønsker at etablere en økolandsby ved 
Kirkeby Sand. 
 
Kunja Økofællesskab blev grundlagt i 2019 af en gruppe 
familier fra Sjælland, der i 2021 erhvervede Kirkeby Sand 
19 for at starte vores fællesskab op. 
 

Det er i Udviklingsstrategien besluttet, at der i 
den nye kommuneplan skal arbejdes med 
alternative boformer.  
 
Alternative boformer er f.eks. Tiny Houses og 
økolandsbyer. 
 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
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Ønsket er, at Kunja Økofællesskab skal bestå af op mod 35 
forskelligartede, bæredygtige Tiny Houses beboelser i 
forskellige konstellationer med muligheder for både 
enkeltindivider, familier, et oldekolle og andre 
bofællesskaber. Der ønskes mulighed for bæredygtige 
byggematerialer og for at bo ”off the grid.  
 
Der henvises til eksempler på økosamfund i Sønderborg og 
Ringsted. 

Høringssvaret er for konkret til at indgå i 
Udviklingsstrategien men høringssvaret 
overgår til idéer og forslag til den nye 
kommuneplan, hvor der under temaet 
Bosætning og lokalområder vil være særligt 
fokus på at understøtte alternative boformer. 

76. Flemming 
Schmidt,  
Danmarks Museum 
for Lystsejlads 
 
  

Danmarks Museum for Lystsejlads ønsker som bærer og 
formidler af den maritime kulturarv at stå stærkere i 
Udviklingsstrategien og herigennem opnå anerkendelse for 
det ”identitetsskabende” arbejde som museet giver udtryk 
for at det udfører. Museet vurderer, at der er et kæmpe 
potentiale for gennem professionalisering at formidle f.eks. 
designhistorie, maritime historie, tilbyde åbne værksteder, 
koncerter, talks og større sejladsrelaterede 
festivalbegivenheder. Endelig peges der på den særlige 
rolle museet kan indtage ift. at styrke børn og unges trivsel 
gennem meningsfulde, fysiske aktiviteter. 
 
Museet tilslutter sig udviklingsstrategiens tekst om, at 
Svendborg vil “styrke havnens særlige maritime kulturarv 
som en vigtig del af Svendborg-egnens identitet og 
historie”, og opfordrer i den sammenhæng til, at museet 
ikke overses i de politiske prioriteringer. Museet byder sig 
til som samarbejdspartner for realiseringen af 
udviklingsstrategien og fremhæver, at det forudsætter 
driftsstøtte 

De seneste tre års samarbejdsprojekt med 
Svendborg Museum om den maritime 
kulturarv har været med til at åbne Danmarks 
Museum for Lystsejlads og øge besøgstallet.  
 
Administrationen vurderer på den baggrund, 
at der er et potentiale for en stærkere maritim 
formidling, hvis fokus udvides fra udelukkende 
lystsejlads til en bredere fortælling om 
historiske skibe og maritim historie. 
 
Opbakningen til udviklingsstrategien og 
ønsket om samarbejde tages til efterretning. 
Ønsker om driftstilskud kan dog ikke 
behandles i relation til udviklingsstrategien. 

Høringssvaret giver 
anledning til ændringer. 
 
Det foreslås at sidste bullet 
under Fakta, side 13 
ændres til: 
 
”Den maritime kulturarv 
rummer samtidig et utal af 
hjemmehørende og 
historiske skibe, Danmarks 
Museum for Lystsejlads og 
en bred vifte af maritime 
foreninger og skibslaug, 
som styrker havnens 
identitet og kontakten med 
havet.” 
 
Det foreslås, at 2. sætning 
under Tværgående 
signaturprojekter, side 23 
ændres til: 
 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
 
Kultur- og 
Fritidsudvalget 
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”En del af fortællingen skal 
bygge på at bevare og 
formidle den sejlende 
kulturarv i form af 
historiske skibe i havnen, 
et samlende maritimt 
formidlingssted på havnen 
og endelig værftsmiljøet 
omkring Ring-Andersen.” 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

78. Lars Myrthu-
Nielsen 

Efter Helle Wisbechs indlæg om Små Huse foreslår jeg 
etablering af Tiny Houses og alternative bosætninger i 
Ollerup-området, hvor mange unge mennesker er under 
uddannelse. Disse bosætninger skal have fokus på 
naturforvaltning og genetablering af biodiversitet. Jeg 
anbefaler, at Svendborg Kommune genovervejer oplægget 
om Søbo Bakker fra kommuneplan 2009-2021 og udvider 
området. Der bør etableres naturområder omkring 
Hvidkilde Sø og eventuelt et mindre Tiny Houses-samfund. 
 
En mindre gruppe initiativtagere har et konkret projekt i 
tankerne, som de gerne vil præsentere. For at illustrere, 
hvordan et alternativt uddannelses- og bosætningsprojekt i 
forbindelse med et naturprojekt kunne etableres, henvises 
kronik i Fyens Amts Avis og Fyens Stiftstidende, der blev 
udgivet for 4 1/2 år siden i anledning af Øko-net.dks 25-års 
jubilæum. Kronikken handler om oprettelsen af Lev & Lær 
Gårde i alle kommuner for at skabe rum og rammer for 

Det er i Udviklingsstrategien besluttet, at der i 
den nye kommuneplan skal arbejdes med 
alternative boformer. Alternative boformer er 
f.eks. Tiny Houses og økolandsbyer. 
 
Ønsket om et Tiny Houses-område ved 
Ollerup og Søbo bakke er for konkret til at 
indgå i Udviklingsstrategien, men 
høringssvaret overgår til idéer og forslag til 
den nye kommuneplan, hvor der under 
temaet Bosætning og lokalområder vil være 
særligt fokus på at understøtte alternative 
boformer. 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
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fremtidige landmænd og naturforvaltere. I stedet for at 
nedrive gårde bør vi værne om vores kulturhistorie og 
bevare gamle ejendomme. Desværre er vores natur i dårlig 
tilstand, og som en Cittaslow-kommune er det oplagt at 
bevæge os i en retning, der skaber mere natur og 
genopretter naturen på eksisterende landbrugsjord. 

79. SEF A/S 
 

SEF ønsker at deres høringssvar indgår i arbejdet med 
Svendborg Kommunes oplæg til Fremtidens Havn. De stiller 
sig til rådighed som sparringspartner til udviklingen af et 
havneområde, der honorerer fremtidens behov for 
klimasikring og øget elektrificering, men også hele 
oplysning- og dannelsespotentialet, som en gentænkning 
af, hvad havnen i Svendborg tilbyder ift. byudvikling, 
klimasikring og dannelse. 

Ønsket er ikke målrettet Udviklingsstrategien 
og overgår til opdatering af Udviklingsplanen 
for Fremtidens Havn. 

Taget til efterretning 
 
Høringssvaret overgår til 
idéer og forslag til den nye 
kommuneplan og til 
opdatering af planen for 
Fremtidens Havn. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 

80. Michael Grube 
Andersen 
 

Høringssvarets hovedpointer er, at der er gode elementer i 
forslaget til ”Svendborg Kommunes Udviklingsstrategi 
2023-2035”. Der er dog brug for en bedre balanceret 
Udviklingsstrategi, der sikrer fokus på udvikling af både 
kommunens store by og de mange lokalsamfund i 
kommunen. 
 
Der foreslås at supplere strategien med følgende ambition: 
 
”Danmarks bedste kommune til at udvikle og sikre 
attraktive robuste lokalsamfund – både i kommunens 
landdistrikter og i den store by”. 

Der har i udvælgelsen af signaturprojekterne 
været fokus på at skabe udvikling i både 
lokalsamfundene og i Svendborg by:  

1. Rødme Svinehaver, som vi vil udbygge, 
eller udviklingen af et besøgsområde ved 
Klintholm Kalkgrave. Begge er eksempler 
på projekter, der vil styrke 
turismeerhvervet.  

2. Kulturcaminoen handler netop om, at vi 
gerne vil tilbyde Danmarks mest 
mangfoldige kulturliv i hele kommunen.  

3. Svendborg Natur- og Miljøskole i Skårup, 
der forventes at få en nøglerolle i Geopark 
Det Sydfynske Øhavs uddannelses-
aktiviteter. 

Høringssvaret giver ikke 
anledning til ændringer i 
Udviklingsstrategien. 

Plan- og 
Lokalsamfunds-
udvalget 
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Der findes således signaturprojekter for alle 
fem styrker i hele kommunen. 
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